
منهای فوتبالفوتبال
از صعود به قله توچال تا ایستادن بر بام دنیا  ؛

اولین بانوی فاتح اورست  و لوتسه: هیچوقت حمایت نشدم

شایسته: امیدوارم علاوه بر داور، بازیکن المپیکی هم داشته باشیم

به  چندین  بار  است  توانسته  که  ایرانی  کوهنورد  بانوی  اولین 
صورت مستقل قله های هشت هزاری را صعود کند، درباره ی صعود ها و 
خاطراتش و همچنین از عدم حمایت  از بانوان کوهنورد سخن گفت. 
او که از صعود  به قله توچال در تهران به بام دنیا رسیده است می گوید 
کوهنوردی را تفننی آغاز کرده است.کوهنوردی تنها ورزشی است که 
انسان را با طبیعت مانوس کرده و بر روی جسم و روان انسان تاثیری 
عمیق و ژرف می نهد. کوهنوردی تنها ورزشی است که سكوی مدال 
ندارد، چرا که زندگی سكو و مدال ندارد. تنها ورزشی است که افراد 
به  رسیدن  برای  کسی  نمی گردند.  تعویض  مشكلات  بروز  زمان  در 
مقصد عجله نمی کند و دیگران را به جای نمی گذارد. همه با هم و در 
کنار هم در تلاش هستند تا یك برنامه به خوبی به پایان رسد و در 
زمان سختی ها همه در کنار هم هستند تنها ورزشی است که زنانه 
و مردانه ندارد ولی اکثرا به ظاهر آن را مردانه تلقی می کنند.پروانه 
کاظمی تنها بانوی ایرانی است که توانسته است مستقل چندین قله ی 
هشت هزار متری را صعود کند، همچنین او تنها بانوی جهان است که 
توانسته است با صعود همزمان دو قله اورست و لوتسه رکورد جهانی 
بسیار  افتخارات  این ها  بانو  یك  برای  که  وجودی  با  کند.  کسب  را 
ایران  تا حال هیچ کس در  بدانیم که،  اما جالب است  بزرگی است، 
نخواسته است اسپانسری او را قبول کند! تنها افتخاراتش برای ایران 
است.پروانه کاظمی با حضور در خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(، 
درمورد افتخاراتش و خاطرات خوب و بد دوران کوهنوردی اش سخن 

گفت که در ادامه می خوانید:
اولین قله که صعود کردم توچال بود

برنامه ی  در  همیشه  را  دویدن  و  بدنسازی  بودم،  مربی  »من 
برخوردار  خوبی  جسمانی  آمادگی  از  بنابراین  داشتم،  خود  تمرینی 
بودم و به خاطر این سابقه ی ورزشی بدنم آماده بود. کسانی که تازه 
کوه را شروع می                              کنند در اولین بار با بدن درد مواجه می             شوند، ولی 
من چون آمادگی جسمانی خوبی داشتم در کوه از همان ابتدا حال 
بسیار خوبی داشتم و هیچ فشاری در کوه به من وارد نمی شد و فقط 
لذت می بردم. چند سالی همین طور تفریحی و برای آرامش خودم به 
کوه می رفتم. هرچند سنگین کار می کردم و به خود فشار می آوردم، 
ولی اصلا به فكر این که قرار باشد قله خاصی را صعود کنم یا هدف 
خاصی داشته باشه نبودم. اصلا به حر                   فه                 ای کار کردن فكر نمی کردم و 
اولین قله ای که صعود کردم توچال بود. همین طور اتفاقی کوه را بالا 
می رفتم و با یك کوهنورد دیگر صحبت می کردم، ناگهان همنوردم 

گفت به قله رسیده ایم. خیلی اتفاقی به اولین قله رسیدم.«
صعود بلند اولم موستاق آتا بود

با  را  »سال ۸۷ بود که دوستانم پیشنهاد دادند که کوهنوردی 
عضویت در یك باشگاهی ادامه دهم و عضو یك باشگاه شوم  تا بتوانم 
آموزش های کلاسیك را نیز بگذرانم. بنابراین من به باشگاه اسپیلت 

گرفتم.  نیز  مربیگری  حكم  و  گذارندم  را  دوره هایی  و  شدم  معرفی 
باشگاه در سال ۸9 یك برنامه برون مرزی گذاشت، صعود به یك قله 
در غرب چین به نام »موستاق آتا« که به پدر کوه های یخی معروف 
است و ارتفاع آن ۷546 متر بود. از آن باشگاه من با دو نفر دیگر از 
اعضای باشگاه به این قله رفتیم، اما هیچ کدام تجربه ی بالاتر از 5600 
که دماوند بود را نداشتیم. بدون هیچ تجربه ای سه نفری عازم این 
کوه شدیم. آن صعود شرایط خاصی داشت، ما با هوای بدی مواجه 
بنابراین  کردیم،  می  را صعود  قله  آن شرایط سریع  با  باید  و  شدیم 
مراحل هم هوایی را نتوانستیم درست طی کنیم ولی با این وجود باز 
هم خوشبختانه هر سه نفر موفق شدیم قله موستاق آتا را صعود کنیم. 
آنجا بود که من برای اولین بار توان خود را سنجیدم و حس کردم 
شرایط خیلی خوبی در ارتفاع بالا داشتم. بدون هم هوایی خیلی راحت 
صعود کردم و سر قله هم حال خیلی خوبی داشتم. در آنجا بود که به 
فكر صعود هشت هزار تایی ها افتادم. یكی از مربیان ایرانی که تجربه 
صعود هشت هزار تایی ها را داشت در آنجا به من گفت که پتانسیل       و 
توان هشت هزار تایی را خواهم داشت و این خیلی برایم جالب شد و 

خواستم خودم را محك بزنم ببینم می                       توانم یا نه.«
صعود 8 هزاری را تجربه کردم

ماناسلو  قله  به  صعود  قصد  نفر  یازده  تیم  ۱۳90یك  بهار  »در 
)بخشی از هیمالیا( به ارتفاع ۸۱56 متر را داشت، من هم به عنوان 
یك عضو آزاد در کنار آن ها برای صعود این قله راهی نپال شدم. آن 
یازده نفر آقا و بیشتر آن ها پسران جوانی بودن که دارای کلی سابقه 
و تمرین بودند. همچنین کلی مراحل و اردوهایی را پشت سرگذاشته  
بودند و من یك تازه کار و آماتور در بین آن ها بودم. اما من در این 
گروه اولین نفری بودم که به قله رسیدم و خیلی هم سر حال بودم 
و شرایط خیلی خوبی داشتم. هرچند که صعود تلخی شد و یكی از 
از دست  ارتفاع  بیماری  به علت  بود  را که بسیار جوان هم  دوستان 

دادیم. 
صعود دوست داشتنی ام به ماکالو

»در بهار امسال به ماکالو که در شرق کوه اورست قرار دارد و 
ارتفاع آن ۸462 متر است صعود کردم. من یك کار مهم و اصلی در 
این صعود هشت هزاری خود انجام دادم. خیلی  از کوهنودان که به 
قله های هشت هزاری  صعود می کنند پشت شرپاها حرکت می کنند. 
شرپاها برف کوبی می کنند و فضا را برای کوهنوردان آماده می کنند 
تا کوهنوردان با طناب ثابت پشت آن ها حرکت کنند. اما من در این 
صعود نه طناب ثابت و نه مسیر آماده و برف کوبی شده داشتم. من به 
همراه یك شرپا مسیر را باز می کردیم و جلو می رفتیم و راه را برای 
دیگران باز می کردیم. طوری بود که وقتی به پایین کوه رسیدیم خیلی 
از کوهنوردان خارجی  با تعجب می گفتند تو هم شرپا شده بودی و راه 
را برای ما باز کردی! این موضوع برایم خیلی لذت بخش بود و اگر حتی 
به قله هم نمی رسیدم باز هم لذت زیادی از این سفر می بردم. چون 
توانسته بودم خود را محك بزنم و نتیجه یك سال تمرین را بگیرم. 
یكسال هر هفته تنها به کوه رفتم و به خود فشار می آوردم برای چنین 

مواقعی و وقتی از آن نتیجه گرفتم خوشحال  شدم.«
در ایران اصلا حمایت نشدم

آمده  تیم  از سنگاپور یك  بودم.  آمادابلام  کوه  بیس کمپ  »در 
همه  این  با  آن ها  داشت.  مختلف  اسپانسر   20 حدود  تیم  این   بود، 
حمایت نتوانستند حتی این قله را صعود کنند. من با حسرت به آن ها 
تو  پرسیدند  من  از  آن ها  دارند.  اسپانسر  این همه  که  می کردم  نگاه 
اسپانسر داری؟ و من در پاسخ گفتم نه. آن ها تعجب کردند که مگر 
می شود اولین زنی باشی که از کشورت به این قله آمده ای ولی حمایت 
نمی شوی؟ آن ها فكر کردند شاید من مشكلی دارم. درست بود من 
اولین زن ایرانی بودم که به آمادابلام رفته بودم، پیش از من تنها دو 
مرد ایرانی این قله را صعود کرده بودند. من برای صعود هیچ قله ای 
حمایت نشده ام. به هر قله ای که می خواستم صعود کنم تمسخر شدم 
ولی حمایت ندیدم. هر جایی که می رفتم برای حمایت و اسپانسری، 
که عجب  بعد می خندیدند  و  دادند  ملاقات می  وقت  که  بود  جالب 
حالی داری که می خواهی صعود کنی. رسما من  را برای صعودهایم به 
سخره می گرفتند. در اولین صعودم به هشت هزاری ها به من گفتن 
جای زن ها ۷هزار متر است و زن ها در ۸ هزارمتری ها جایی ندارند، 
که البته این حرف ها برای خودشان محترم بود و من برای این حرف ها 
برای صعود  اسپانسر  برای جذب  نمی شدم.««من  قائل  اهمیتی  هیچ 
اورست و لوتسه، هم به سازمان ها و شرکت های دولتی و هم شرکت ها 
و سازمان های خصوصی رفتم، هر جایی که به ذهنم می رسید رفتم، 
من می خواستم  است.  برنامه سنگینی  هزینه  لحاظ  از  اورست  چون 
اورست و لوتسه را با هم صعود کنم که تا حالا هیچ خانمی در هیچ 
جای جهان این دو قله را با هم صعود نكرده  بود. هزینه های صعود این 
دو قله وحشتناک بود. ولی در عوض یك رکورد جهانی بود اما کسی 

حاضر نبود این حمایت را قبول کند.«

سرمربی  گفت:  تنیس  فدراسیون  رئیس 
حضور  تنیس  استادیوم  در  ساعت   6 پرسپولیس 
رشته  این  به  زیادی  که علاقه  داد  نشان  و  داشت 

دارد.
مسابقات  برگزاری  مورد  در  شایسته  مجید 
تنیس جام رمضان اظهار داشت: این هفتمین دوره 
هم  رقابت ها  سطح  خوشبختانه  و  شد  برگزار  که 
برای بچه های  بازی تمرینی  نوع  این یك  بود.  بالا 
بین المللی  رقابت های  در  باید  که  بود  ملی پوش 
چند  از  پس  هم  خالدان  شاهین  کنند.  شرکت 
کند. خود  آن  از  را  قهرمانی  عنوان  توانست  دوره 
وی با اشاره به حضور برانكو برای تماشای مسابقات 
گقت: نكته جالب توجه اینكه او 6 ساعت کامل در 

نشان  و  دید  را  بازی ها  و  داشت  حضور  استادیوم 
تنیس  به  زیادی  علاقه   فوتبال  مربی  یك  که  داد 
حضور  مسابقات  در  هم  او  هموطنان  البته  دارد. 
داشتند و یكی از علت های حضور او هم همین بود.
رئیس فدراسیون تنیس در پاسخ به این سوال که 
این موضوع چه قدر می تواند کمك کند تا مربیان 
کروات در تنیس ایران هم وارد شوند، گفت: البته 
بخش خصوصی این کار را انجام داده است و ما هم 
هرحال  به  داده ایم.  انجام  را  مقدماتی  صحبت های 
مربی ای که می آید باید جهش ایجاد کند.شایسته 
 20۱6 المپیك  به  ایرانی  داور  دو  دعوت  مورد  در 
ریو گفت: اتفاق بسیار خوبی است و قبلا هم علی 
در  امیدوارم  بود.  کرده  تجربه  را  آن حضور  کاتبی 

در  نماینده ای  بتوانیم  هم  دیگر  بخش های  سایر 
المپیك داشته باشیم. ما زحمت خود را می کشیم 
هستند  رشد  حال  در  که  جوانانی  و  نوجوانان  و 
المپیكی  البته  بدهند.  را  زحمت ها  پاسخ  امیدوارم 
شدن در تنیس بسیار سخت است، اما به  هرحال 

باید این اتفاق بیفتد.وی در مورد میزبانی ایران در 
اولین کنفرانس مربیان منطقه غرب و آسیای میانه 
گفت:مربیان ما با حضور در این کنفرانس قطعا به 
روز خواهند شد و اتفاق بزرگی رقم خواهد خورد و 

به رشد و توسعه تنیس ما کمك خواهد کرد.

بیل، حالا به بازی با انگلیس 
فکر می کنیم

از  پس  ولز،  ملی  تیم  ستاره  بیل،  گرت 
هال  اسلواکی،  مقابل  تیمش   ۱-2 پیروزی 
رابسون کانو، زننده گل  پیروزی تیمش را مورد 
گل  با  ولز  ابتدا  دیدار  این  داد. در  قرار  ستایش 
دوم  نیمه  در  دودا  اوندری  اما  افتاد  پیش  بیل 
کار را  به تساوی کشید. ولی رابسون کانو که در 
دقایق پایانی به میدان رفته بود، با زدن گل دوم، 
خبرنگاران  به  کرد. بیل  ولز  را  نصیب  امتیاز  سه 
می  زمین  به  وقتی  تعویضی  بازیكنان  گفت:« 
العاده  فوق  هال  و  باشند  تاثیرگذار  باید  آیند 
 بود. فوتبال یك ورزشی تیمی است و ما این را 
می دانیم. همه ما جزئی از بازی هستیم. ما به 
جنگیدن  ادامه می دهیم. ما بازی به بازی پیش 
می رویم اما دیگر به این دیدار فكر نمی کنیم. 
حالا منتظر بازی با انگلیس است. دو  بازی دیگر 
ادامه  مبارزه  به  باید  و  داریم  مرحله گروهی  در 

بدهیم.« 

 
ویالی: ایتالیا بهترین خط دفاعی یورو 

را دارد
ملی  تیم  سابق  مهاجم  ویالی،  لوکا  جان 
ایتالیا، معتقد است که این تیم قوی ترین خط 
دفاعی یورو 20۱6 را  در اختیار دارد اما از قدرت 
هجومی این تیم مطمئن نیست. ایتالیا در درون 
و  دارد  اختیار  در  را  بوفون  جانلوئیجی  دروازه 
لئوناردو  و  لینی  کیه  مانند  جورجیو  مدافعانی 
بونوچی در ترکیب این تیم به میدان می روند. 
به همین دلیل، ویالی احساس  می کند که آنها 
خبرنگاران  به  ندارند. او  مشكلی  زمین  عقب  در 
که  داریم  خوبی  مربی  ما  کنم  می  فكر  گفت:« 
می  شود.  محسوب  تیم  برای  خوب  شروع  یك 
بسیار سخت  داریم.  متحدی  بسیار  بازیكنان  ما 
است که بتوانیم جو دوستانه و برادرانه ای را در 
بازیكنان  که  مطمئنم  اما  کنیم  ایجاد  تیم  ملی 
بازی  ملی  تیم  برای  فروتنی  با  تیم  باتجربه 
خواهند کرد. روی کاغذ ما تیم فوق العاده ای به 
نظر نمی رسیم اما از نظر دفاعی، ما قوی ترین 
تیم یورو هستیم. ما  بوفون را داریم، سه مدافع 
عالی و می توانیم به طور تیمی، دفاع کنیم. فكر 
حمله  خط  بخوریم. اما  کمی  های  گل  کنم  می 
جایی است که باید بهتر شویم. ما چندین بازیكن 
در  را  باید خودش  آنها  از  یكی  اما  داریم  خوب 
 سطح یك بازیكن در کلاس جهانی نشان بدهد.

 
مارادونا: 

می خواهند به زور از مسی لیدر بسازند
یك  جدید،  ای  مصاحبه  در  مارادونا  دیگو 
را  اظهارنظر قبلی خود در مورد مسی  بار دیگر 
که  بود  گفته  پیش  روز  کرد.مارادونا چند  تكرار 
مسی شخصیت یك لیدر و رهبر برای تیم ملی 
واکنش  او  اظهارنظر  این  که  ندارد  را  آرژانتین 
های مختلفی به دنبال داشت. وقتی مسی بامداد 
هت  دقیقه   20 در  پاناما  برابر  شد  موفق  شنبه 
به  گل  سه  این  از  ها  رسانه  برخی  کند  تریك 
عنوان پاسخی محكم به گفته های مارادونا یاد 
به  خود  مصاحبه  جدیدترین  در  کردند.مارادونا 
دیاریو پوپولار گفت:« من گفته های قبلی خودم 
را بازهم تكرار می کنم. معتقدم مسی شخصیت 
بسیار نجیب و خوبی دارد ولی یك لیدر و رهبر 
نیست. مثل این است که او را مجبور کنیم فقط 
با پای راست بازی کند. طبیعی است که در این 

صورت کیفیت او افت خواهد کرد

 
روسیه در انتظار جریمه سنگین یوفا

ای  پرونده  اعلام کرد که  یوفا روز یكشنبه 
داده  تشكیل  روسیه  افراطی  هواداران  علیه  بر 
و روز سه شنبه جرامی برای فوتبال یان کشور 
در نظر خواهد گرفت.اتحادیه فوتبال اروپا اعلام 
کرد در مورد ناآرامی های شهر مارسی و درگیری 
را  چیز  همه  روسیه  و  انگلیس  تیم  دو  هوادران 
تصمیم  سه شنبه  و  می دهد  قرار  بررسی  مورد 
نهایی را اعلام خواهد کرد.پس از اتمام بازی تیم 
های ملی روسیه و انگلیس، هواداران روسیه به 
نبرد  و  شده  ور  حمله  انگلیس  هواداران  سمت 
این  گرفت.  صورت  دسته  دو  این  بی  خونینی 
البته ادامه درگیری های این دو گروه  تنش ها 
در سه روز گذشته و در سطح خیابان های شهر 
مارسی بود که به زخمی شدن بیش از ۳5 نفر 

انجامید.

حدادی:مادرید میدان بزرگی است
احسان حدادی می گوید مسابقات جهانی 
است.احسان  ارزیابی  برای  فرصت خوبی  اسپانیا 
حدادی پس از قهرمانی در مسابقات آلمان گفت: 
خدا را شكر شرایط آرامی را در اردوی آلمان دارم. 
روز گذشته با هدف ارزیابی خودم در رقابت های 
ثبت  که  رکوردی  کردم.  شرکت  اشتوتگارت 
کردم تقریباً برایم راضی کننده است و امیدوارم 
اصلاح  تكنیكی که  از  کیم  البته  بهتر هم شود. 
کرده ام ، راضی است و سعی داریم در تمرینات 
و شرکت در مسابقات به نتایج بهتر برسیم.نایب 
قهرمان المپیك لندن در خصوص حضورش در 
اسپانیا    )world challenge( رقابت های 
گفت: این رقابت ها فرصت خوبی است تا با حضور 
برترین های دنیا خودم را ارزیابی کنم. البته فكر کنم 
با توجه به مسابقات قهرمانی آلمان که در روزهای 
شنبه و یكشنبه برگزار خواهد شد، پرتابگران آلمانی 
مسابقه  هر صورت  در  ولی  باشند  نداشته  حضور 

بزرگی است.

 
محرومیت بوکسورهای ایران 

به  نامه ای  در  بوکس  جهانی  فدراسیون 
سجاد  کرد  اعلام  کشورمان  بوکس  فدراسیون 
محرابی و امید احمدی اجازه مبارزه در رینگ باکو 
را نخواهند داشت.در حالی طی چند روز گذشته، 
ترکیب تیم ملی بوکس کشورمان برای حضور در 
رقابت های جهانی باکو که آخرین شانس کسب 
سهمیه المپیك ریو به شمار می رود اعلام شد 
مسابقات  به  اعزامی  بوکسور   9 بین  از  گویا  که 
جهانی، دو مشت زن کشورمان اجازه حضور در 
این رقابت ها را ندارند.امید احمدی صفا نماینده 
وزن 49 کیلوگرم تیم ملی کشورمان که 6 ماه 
پیش در مسابقات کیك بوکسینگ مبارزه کرده 
بود و به همین دلیل مسئولان کنفدراسیون آسیا 
اجازه مبارزه کردن به این بوکسور را در مسابقات 
قهرمانی آسیا)چین( ندادند و حالا دو روز پیش 
سهمیه  کسب  مسابقات  به  ملی  تیم  اعزام  از 
المپیك خبرها حاکی از آن است که این بوکسور 
باکو  حتی اجازه مبارزه کردن در رینگ جهانی 
)فدراسیون  آیبا  مسئولان  ندارد.البته  نیز  را 
جهانی بوکس( در نامه ای رسمی به فدراسیون 
بوکس کشورمان ابلاغ کرده اند که سجاد محرابی 
در  حضور  اجازه  نیز  کیلوگرم   ۷5 وزن  نماینده 
محرابی  شنیده ها  طبق  ندارد.  را  رقابت ها  این 
تانزانیا  کشور  در  حضور  با  اخیر  ماه  یك  طی 
مبارزاتی کرده که بر خلاف قانون آیبا است و به 
همین دلیل او تنها می تواند در مسابقات کسب 
سهمیه المپیك که در ونزوئلا قرار است برگزار 
شود  وارد رینگ شود.حال باید منتظر بمانیم تا 
ببینیم مسئولان فدراسیون برای اعزام تیم ملی 

به این رقابت ها چه تصمیم خواهند گرفت.
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مقانلو: 

تکواندوی ایران در المپیک در اوج خواهد بود
قوت  و  ضعف  نقاط  و  شد  سپری  خوبی  به  المپیك  از  پیش  رقابت  آخرین  می گوید  مقانلو  بیژن 
تورنمنت  در  المپیكی  نماینده  چهار  حضور  با  ایران  تكواندوی  ملی  دیدیم.تیم  بیشتر  را  تكواندوکاران 
کردند.  سپری  را  المپیك  از  پیش  مسابقه  آخرین  ایران  تكواندوکاران  و  داشت  حضور  یونان  تكواندوی 
یابند.سرمربی  نقره دست  به چهار مدال طلا و یك  توانستند  اقتدار  با  رقابت ها  این  ایران در  نمایندگان 
تیم ملی تكواندو ایران در خصوص تورنمنت بین المللی یونان، اظهار کرد: آخرین رقابت قبل از حضور در 
المپیك بود و آنهایی که شانس در المپیك دارند آمده بودند که خود را ارزیابی کنند. حریفان ما خوب 
بودند و بیشتر آنهایی حضور داشتند که در المپیك هم خواهند بود و برای کسب آمادگی آمده بودند. تیم 
ما هم برای آمادگی بیشتر و بازخورد مناسب در این رقابت ها حضور پیدا کرد.مقانلو افزود: بازیكنان ما 
خوب بودند و از عملكردشان راضی هستم. در این مسابقات ضعف ها و اشتباهات را دیدیم که باید برای 
برطرف کردن آنها گام برداریم. نقاط قوت را نیز باید تقویت کنیم. بازخورد ایده آلی گرفتیم.وی با بیان این 
که باید از حالا برای المپیك 2020 برنامه ریزی کنیم، خاطر نشان کرد: از حالا برخی تیم ها آماده حضور 
در المپیك 2020 می شوند ما نیز سعی داریم رنكینگ تكواندوکاران مان را افزایش دهیم تا در المپیك 
2020 هم نمایندگان خوبی داشته باشیم. برای المپیك لندن نیز در هر وزن نفرات دومی را داریم که در 
صورت مصدومیت احتمالی، تكواندوکاران دیگری را بتوانیم اعزام کنیم.سرمربی تیم ملی تكواندو با بیان 
این که شروع مجدد اردوها مشخص نیست، تصریح کرد: بعد از بازگشت به ایران استراحت کوتاه مدتی 
خواهیم داشت و در سریع ترین زمان ممكن اردو را از سر می گیریم و دیگر مسابقه ای تا المپیك نداریم 
و تمرینات سخت را در اردوها پیگیری می کنیم.وی ادامه داد: امیدوارم تكواندوکاران نسبت به گذشته 
تكمیل تر شوند. طوری برنامه ریزی کرده ایم که نمایندگان ایران در المپیك در اوج باشند. قدم به قدم می 

رویم جلو تا در المپیك نتیجه مطلوب بگیریم.


